

FULL PAPERS

亚烷基锡烯与乙烯环加成反应机理的理论研究

卢秀慧, 于海彬, 武卫荣

济南大学化学化工学院, 济南 250022

收稿日期 2004-7-16 修回日期 2005-1-10 网络版发布日期 接受日期

摘要 用二阶微扰和密度泛函理论研究了单重态亚烷基锡烯与乙烯环加成反应的机理,采用MP2/3-21G*和B3LYP/3-21G*方法分别计算了势能面上各驻点的构型参数、振动频率,利用CCSD(T)//MP2/3-21G*和CCSD(T)//B3LYP/3-21G*分别计算了各构型的能量。结果表明,单重态亚烷基锡烯与乙烯环加成反应的主反应途径为:两反应物首先生成了一富能中间体,它是一无势垒的放热反应,放出的能量为39.7 kJ•mol⁻¹。然后该中间体通过过渡态TS_{2,1}

异构化为了四元环活性产物P_{2,1},其势垒为66.8 kJ•mol⁻¹。

关键词 [亚烷基锡烯](#), [环加成反应](#), [CCSD\(T\)//MP2/3-21G*](#), [CCSD\(T\)//B3LYP/3-21G*](#) 方法, [势能面](#)

分类号

A Theoretical Study on the Mechanism of the Cycloaddition Reaction between Alkylidenestannylene and Ethylene

LU Xiu-Hui*, YU Hai-Bin, WU Wei-Rong

School of Chemistry and Chemical Engineering, Jinan University, Jinan, Shandong 250022, China

Abstract The mechanism of a cycloaddition reaction between singlet alkylidenestannylene and ethylene has been investigated with MP2/3-21G* and B3LYP/3-21G* methods, including geometry optimization and vibrational analysis for the involved stationary points on the potential energy surface. Energies for the involved conformations were calculated by CCSD(T)//MP2/3-21G* and CCSD(T)//B3LYP/3-21G* methods, respectively. The results show that the dominant reaction pathway of the cycloaddition is that an intermediate (INT) is firstly formed between the two reactants through a barrier-free exothermic reaction of 39.7 kJ/mol, and the intermediate then isomerizes to a four-membered ring product (P_{2,1}) via a transition state TS_{2,1} with a barrier of 66.8 kJ/mol.

Key words [alkylidenestannylene](#), [cycloaddition reaction](#), [CCSD\(T\)//MP2/3-21G*](#) and [CCSD\(T\)//B3LYP/3-21G*](#) methods, [potential energy surface](#)

DOI:

通讯作者 卢秀慧 lxh9853@yahoo.com.cn

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(0KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“亚烷基锡烯, 环加成反应, CCSD\(T\)//MP2/3-21G*, CCSD\(T\)//B3LYP/3-21G* 方法, 势能面” 的相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

- [卢秀慧](#)
- [于海彬](#)
- [武卫荣](#)